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Lloc:    Sala d’actes de la FELIB 

Inici:   10.35h 

Finalització:   12.45h 

 

Assistents: 

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i president. 

Sr. Vicent Marí Torres, batle de Santa Eulàlia del Riu i vicepresident primer. 

Sr. Salvador Botella Mantolan, regidor de l’ajuntament de Maó, en representació de la 

batlessa de Maó i vicepresidenta segona. 

Sr. Mateu Ferrà Bestard, batle de Banyalbufar i vocal. 

Sr. José Maria de Sintas Zaforteza, batle de Ciutadella i vocal. 

Sr. Antoni Salas Roca, batle de Costitx i vocal. 

Sr. Vicenç Vidal Matas, regidor de l’ajuntament d’Esporles i vocal, en representació de 

Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles. 

Sr. Bartomeu Jover Sánchez, batle d’Estellencs i vocal. 

Sr. Joan Jaume Mulet, batle de Llucmajor i vocal. 

Sr. Gabriel Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i vocal. 

Sr. Gabriel Serra Barceló, batle de Sa Pobla i vocal. 

Sr. Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal. 

Sr. Joan Carles Verd Cirer, batle de Sencelles i vocal. 

Sr. Carlos Simarro Vicens, batle de Sóller i vocal. 

 

Excusen l’absència: 

Sr. Francesc Miralles Mascaró, batle d’Algaida i vocal. 

Sr. Jeroni Salom Munar, batle de Binissalem i vocal. 

Sr. Francisco Javier Ametller Pons, batle des Mercadal i vocal. 

Sr. Jaume Ferrer Ribas, president del Consell de Formentera i vocal.  

Sr. Rafel Torres Gómez, batle d’Inca i vocal. 
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Sr. Bernat Coll Ramon, batle de Lloseta i vocal. 

Sr. Antoni Pastor Cabrer, batle de Manacor i vocal. 

Sr. Antoni Mulet Campins, batle de Maria de la Salut i vocal. 

Sr. Mateu Isern Estela, batle de Palma i vocal. 

Sr. Joan Rotger Seguí, batle de Selva i vocal. 

 

 

Hi actua de secretari el Sr. Miquel Santandreu Bestard. 
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Per indicació del president, el Sr. Joan Albertí Sastre, us convoco a la reunió del Consell 

Executiu que tindrà lloc a Palma, dijous dia 22 de desembre de 2011 a les 10.15 hores 

en primera convocatòria i a les 10.30 hores en segona convocatòria, a la seu de la 

FELIB , carrer del General Riera, 111 de Palma, d’acord amb l’ordre del dia següent: 

 

 

1.  Aprovació de l’acta de dia 7 de novembre de 2011.  

2. Anàlisi supressió premis de cobrança al cànon de sanejament.  

3. Presentació oferta gestió de crèdits concursals a favor dels ajuntaments. 

4. Donar compte reunió amb vicepresident econòmic del govern de la CAIB sobre els 

pagaments pendents als ajuntaments. 

5. Nomenaments comissions externes. 

6. Competències municipals i despesa no obligatòria.  

7. Precs i preguntes 

 

 
Miquel Santandreu Bestard 

Secretari General                                          Palma,  15 de desembre de 2011  
 

  
 
 
 

193/2011 

15/12/2011 
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INICI DE LA SESSIÓ 

El president dóna la benvinguda als assistents, als qui agraeix la seva presència. 

 

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE DIA 7 DE NOVEMBRE DE 2011 .  

El president demana conformitat als assistents per poder aprovar l’acta. Els assistents 

s’assabenten i l’acta s’aprova per unanimitat. 

 

2. ANÀLISI SUPRESSIÓ PREMIS DE COBRANÇA AL CÀNON DE  

SANEJAMENT.  

Pren la paraula el senyor Santandreu explicant que els ajuntaments cobren el cànon de 

sanejament per després ingressar-ho al Govern. Fins el moment, en concepte 

d’indemnització per les tasques i despesa administrativa, els ajuntaments es quedaven 

amb un 5 per cent del recaptat. Informa que el Decret Llei de Mesures Pressupostàries 

urgents elimina aquest 5 per cent de premi de cobrança als ajuntaments. Exposa que 

fetes una sèrie de gestions, l’objectiu final d’eliminar aquest cànon es poder disposar del 

5 per cent, que suposa uns 3 milions d’euros, i que, en un principi, aquest benefici era 

degut a una necessària inversió en equips informàtics, però que a dia d’avui aquesta 

inversió ja està feta i no es necessària. Tot seguit, aprofita per excusar al batle de 

Binissalem, i comenta que li ha fet arribar que el seu ajuntament no ingressarà el cànon 

de sanejament mentrestant el Govern Balear li degui diners. 

El senyor Serra demana si la FELIB ha fet alguna gestió en quan al Pla Hidrològic. 

El senyor Santandreu contesta que assistí a una reunió informativa sobre aquest tema, 

però com cada ajuntament té unes característiques distintes i tots han tingut la 

possibilitat d’assistir a aquestes reunions, no s’ha plantejat cap iniciativa des de la 

Federació, però que si es troba convenient alguna acció no hi ha inconvenient.  

El president posa a disposició de tots els ajuntaments els tècnics de la Federació. 

Aprofita per presentar al senyor Ventura Rubí Servera i al senyor Felio Bauzá Martorell, 

president i secretari, respectivament, de l’Assossiació d’empresaris subministradors 

d’aigua potable de Balears (Asaib). 

Pren la paraula el senyor Rubí i exposa que el passat 15 de desembre el telefonà el 

senyor Justo Alberto Roibal Hernández, Director de l’Agència Tributària de Balears, per 

fer-li saber que el dia següent, 16 de desembre, es retiraria el premi de cobrança abans 

comentat. L’Asaib està pensant realitzar alguna acció concreta, i informa que 

l’eliminació d’aquest cànon afecta també a molts ajuntaments, i proposa que aquestes 

accions sien realitzades entre l’Asaib i la Federació.  
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El senyor Bauzà explica que el cànon de sanejament es regula per la Llei 9/91, i que la 

recaptació del cànon es preveia un premi de cobrança del 5 per cent, que s’ha eliminat 

per Decret Llei 6/2011. Comenta que als subministradors d’aigua potable el fet de 

recaptar el cànon de sanejament els produeix un cost que era compensat amb aquest 5 

per cent. Aquesta supressió suposa una pèrdua d’ingressos pels subministradors i per 

tant un problema pels ajuntaments. Exposa que està aprovat per Decret Llei pel que 

jurídicament no es pot fer res, però s’estudiaran alternatives.  

S’acorda que els serveis jurídics de la Federació i el senyor Bauzà treballaran sobre 

aquest tema.  

El president els dóna les gràcies per la seva assistència. 

 

3. PRESENTACIÓ OFERTA GESTIÓ DE CRÈDITS CONCURSALS A FAVOR 

DELS AJUNTAMENTS. 

Aquest punt no es tractà degut a que els convidats no pogueren assistir.  

 

4.  DONAR COMPTE REUNIÓ AMB  VICEPRESIDENT ECONÒMIC  DEL 

GOVERN DE LA CAIB SOBRE ELS PAGAMENTS PENDENTS  ALS  

AJUNTAMENTS.  

El president dóna la benvinguda al senyor José Vicente Marí Bosó, Director General del 

Tresor i Política Financera del Govern de les Illes Balears.  

Pren la paraula el senyor Marí indicant que el president de la federació li oferí 

l’oportunitat de poder assistir a aquesta reunió del Consell Executiu, i considerà oportú 

assistir-hi per tal de poder donar les explicacions necessàries. Agraeix la comprensió i 

responsabilitat que assumeixen els batles i batlesses dels ajuntaments com a 

representants d’institucions de la Comunitat Autònoma. Comenta que l’objectiu 

d’aquesta reunió és visualitzar la situació present i futura de la Comunitat Autònoma de 

les Illes Balears. Exposa que la situació de la Tresoreria és molt crítica, que el sistema 

de finançament fins a l’actualitat es deficient, assumint competències de sanitat i 

educació no tot lo ben dotades que haurien d’estar, fent liquidacions dels sistema de 

finançament errònies durant els anys 2008 i 2009, i amb dèficits pressupostaris, etc. A 

més, continua explicant, les entitats bancàries fa dos anys van restringir el crèdit, 

malgrat el vicepresident Econòmic, de Promoció Empresarial i d’Ocupació del Govern 

Balear, el senyor Josep Ignasi Aguiló, signà el passat 17 de desembre diverses 

operacions financeres amb el Banc Santander per valor de 100 milions d’euros que 

juntament amb altres operacions financeres que s’estan ultimant permetran al Govern 

Balear fer front a les seves obligacions. A més, a aquests 100 milions d’euros es sumen 
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als 75 milions que el Govern Balear aconseguí el mes d’octubre mitjançant la signatura 

d’un préstec de l’Institut de Crèdit Oficial (ICO).  

Informa que la Tresoreria del Govern té un dèficit mensual, i no pot assumir les 

despeses fitxes amb els seus ingressos, tenint en compte que la font principal 

d’ingressos propis de la Comunitat Autònoma són les transmissions patrimonials i venta 

d’immobles. Comenta que el primer que s‘ha de cobrir són les amortitzacions de deute 

bancària, i intentar estabilitzar que els ingressos cobreixin les despeses fitxes.  

Informa que pel que fa referència als ajuntaments, s’ha dotat del 25 per cent del Fons 

de Cooperació Local i que la forma de pagament abans de final d’any es via confirming, 

amb un interès del 3.25 per cent, o esperar al venciment  a 90 dies i el cobrament seria 

íntegre. 

El senyor Salas demana quina entitat s’hauria de fer càrrec d’aquests interessos. El 

senyor Marí respon que aniran a càrrec dels ajuntaments, que aquesta és la única 

forma de poder disposar dels diners abans de final d’any. 

El senyor De Sintas expressa la seva disconformitat davant el fet de no poder 

compensar el que ha de pagar el consistori al Govern Balear amb el que aquesta 

institució deu a l’ajuntament. Demana que les compensacions s’aprovin pel 2012. 

El senyor Serra demana perquè, si la metodologia és via confirming, no es pot accedir al 

100 per cent del Fons de Cooperació Local i que cada ajuntament disposi del que 

consideri oportú. A més, exposa que s’estan elaborant els pressuposts per l’any  2012, i 

demana quina previsió hi ha en quan al Fons de Cooperació Local, els convenis, i si es 

preveu el pagament del deute del Govern cap als ajuntaments. Exposa que s’estan 

elaborant els pressuposts sense una previsió d’ingressos, i demana una línea d’actuació 

general. 

El senyor Marí comenta que aquesta situació d’incertesa encara no es pot resoldre 

degut a que no s’han aprovat els pressuposts 2012 del Govern de l’Estat i que es 

preveu pel primer trimestre del 2012. En quan al pressupost de la Comunitat per l’any 

2012, hi ha una partida destinada al Fons de Cooperació Local. 

El president demana poder accedir al 100 per cent mitjançant confirming, i que aquesta 

opció sia traslladada al conseller de Vicepresidència d’Economia, Promoció Empresarial 

i Ocupació, al senyor José Ignacio Aguiló Fuster. Comenta que el 75 per cent del Fons 

de Cooperació Municipal està aprovat a l’any 2011, i que pel 2012 està aprovat el 100 

de l’any en curs més el 25 per cent restant de l’any 2011.  

El senyor Serra recalca que per elaborar el pressupost de l’ajuntament per l’any 2012 

necessita saber quins seran els ingressos del Govern Balear. 

El senyor Marí informa que el pressupost del Govern Balear per l’any proper s’aprovà 

ahir, i que la Comunitat es compromet al que està reflectit a les partides 
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pressupostàries. Comenta que a nivell pressupostari no hi ha incertesa, però que sí n’hi 

ha a nivell de tresoreria. 

El senyor Vidal demana quina metodologia s’emprarà referent al tema del SOIB, 

indicant que si s’ha de fer via confirming poder preveure el cost dels interessos. 

El senyor Marí exposa que encara no es sap, que si aquesta aportació s’hagués de fer 

a dia d’avui seria mitjançant aquesta metodologia, però que hi ha molta feina a fer.  

El senyor Jaume exposa que s’ha confirmat el pagament del 25 per cent, però demana 

com es ratificarà el 50 per cent restant destinat al 2011.  

El senyor Vidal demana si es podria fer una comunicació oficial als ajuntaments, ara que 

ja estan aprovats els pressuposts per l’any 2012, per tal que els interventors en tinguin 

coneixement. 

El president demana al senyor Marí una comunicació específica per cada ajuntament, 

on es faci constar quina serà l’aportació de la Comunitat Autònoma per cada consistori. 

Tot seguit agraeix la visita del Director General del Tresor i Política Financera del 

Govern de les Illes Balears.  

 

5. NOMENAMENTS COMISSIONS EXTERNES. 

El senyor Santandreu dóna compta de les comissions externes pendents de 

nomenaments. Quedant formades de la següent manera, i informant que s’enviarà el 

quadre per correu electrònic als membres del consell executiu per si algun membre vol 

formar part d’alguna altre comissió externa.  

NOMENAMENTS COMISSIONS EXTERNES. CONSELL EXECUTIU D E 22 DE 
DESEMBRE 2011 

Consell de Participació de 
la Dona de les Illes Balears 

Titular                                                                           
Sra. Margalida Rosselló Riera, 
regidora de l'ajuntament 
d'Estellencs 

Suplent     

Consell General del Servei 
d'Ocupació de les Illes 
Balears 

Titular 1                                                                          
Sr. Antoni Salas Roca, batle de 
Costitx 

Titular 2 Suplent 1 Suplent 2 

Comissió de Coordinació 
dels Ens Territorials de les 
Illes Balears 

Titular 1 Titular 2 Suplent 1 Suplent 2 

Comissió de Garanties 
d'Admissió a Cicles 
Formatius 

Titular                                                                             
Sr. Antoni Salas Roca, batle de 
Costitx 

Suplent     

Consell de Salut de les Illes 
Balears 

Titular                                                                             
Sr. Joan Carles Verd, batle de 
Sencelles 

Suplent     

Ponència d'Usuaris i 
Beneficiaris del Consorci de 
Transports de Mallorca 

Titular                                                                             
Sr. Bartomeu Jover Sánchez, 
batle d'Estellencs 

Suplent     
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Consejo Federal de la FEMP  

Titular 1                                                                          
Sr. Joan Albertí Sastre, batle de 
Fornalutx 

Titular 2                                                            
Sr. Vicent Marí Torres, 
batle de Santa Eulària del 
Riu 

    

Consell de Serveis Socials 
de les Illles Balears 

Titular                                                                             
Sr. Antoni Salas Roca, batle e 
Costitx 

Suplent     

Mesa de l'Habitatge 

Titular Suplent     

Consell Escolar Insular 
Eivissa 

Titular       

Consell de Coordinació 
Benestar Social 

Titular 1 Titular 2 Suplent 1 Suplent 2 

Comitè Avaluacions 
Necesitats Socials 

Titular 1       

Consell Balear Transports 
Terrestres 

Titular 1                                                                           
Sr. Bartomeu Jover Sánchez, 
batle d'Estellencs 

Suplent 1 Suplent 2   

 

6. COMPETÈNCIES MUNICIPALS I DESPESA NO OBLIGATÒRIA . 

El senyor Santandreu recorda que al darrer consell executiu es tractà el tema de la 

despesa no obligatòria com a competència municipal. Exposa que seria interessant 

concretar aquest tema, informant que tingué una reunió amb el Vicepresident Econòmic 

del Govern de les Illes Balears on es deixà molt clar que cada entitat feria les 

restriccions que consideres oportunes.  

 

7. ASSUMPTES A TRÀMIT 

 

7.1 ESBORRANY LLEI DE TURISME. 

El senyor Santandreu exposa que un punt a tractar és l’esborrany de Llei De Turisme de 

les Illes Balears remés a la Federació el passat 7 de desembre, que està en exposició 

pública, i dóna la paraula al senyor Bofill per tal que en faci un resum de les al·legacions 

a realitzar.  

Pren la paraula el senyor Bofill i posa de manifest les següents observacions:  

 

Observacions de caire general  

 

De la lectura de l’esborrany i atenent el paper que juga el sector turístic a l’economia 

de les Illes Balears, es fàcil deduir la importància i l’atenció que acapararà la nova llei 

del turisme una vegada sigui aprovada.  
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L’esborrany de la llei articula un nou paradigma d’ordenació de l’activitat turística, que 

introdueix nous models que suposen una desregulació del marc existent a l’actualitat 

amb la finalitat d’aconseguir un nou impuls econòmic. 

Amb independència del fet que suposa l’elecció d’aquest sistema de creixement i de 

quin serà el seu èxit en el futur, el que pareix clar és que els ajuntaments no poden 

quedar de banda en el nou model que la llei estableix, especialment si atenem al fet de 

que la majoria de les actuacions contemplades a la llei tindran un impacte remarcable 

a l’àmbit local. Ens referim als efectes derivats de l’atribució de competències a les 

entitats locals (art. 8), al sistema de dispenses (art. 24), a la reconversió o canvi d’usos 

a les zones turístiques madures (art. 77), a la millora i ampliació d’establiments 

turístics (art. 83) i dins aquest; a les excepcions al planejament territorial (ap. 1), a la 

reordenació de les construccions existents (ap. 1), al destí de la monetarització de les 

operacions dutes a terme (ap. 5), a la incorporació a la legalitat municipal de les 

reformes, modificacions i reconstruccions realitzades als establiments turístics (ap. 8), 

a la implantació de nous establiments en termes de legalitat (art. 89) el tractament dels 

fons derivats de la borsa de baixes (art. 93) i a la monetarització dels aprofitaments 

derivats dels canvis d’usos, entre altres qüestions.  

Considerant la importància d’aquestes qüestions, el seu caràcter plenament municipal 

i atenent a la titularitat dels interessos que la llei regularà, podem dir que si l’esborrany 

de la llei és aprovat tal com està, el paper dels ajuntaments, serà completament 

marginal, posant de manifest un fet prou desalentador: el desconeixement d’un joc de 

relacions institucionals que sempre ha estat basat en uns pressuposts de 

representativitat democràtica i de gestió dels interessos municipals pels seus propis 

titulars. 

 

Observacions de caire particular 

S’exposen ara les observacions adients referides als distints articles de l’esborrany: 

 

Article 8.- Competències dels Municipis 

Es tindria que establir que els municipis desenvoluparan les funcions que estableix la 

llei només si compten amb el suport financer adequat i a més concretar exactament 

l’extensió de les competències que se’ls hi atribueixen. 

 

Article 11.- Consell Assessor de Turisme de les Ill es Balears 

Si bé l’article 13 estableix la figura de la Mesa Municipal del Turisme seria important 

comptar en aquest òrgan amb un representants del municipis, per tot el que s’ha 

exposat anteriorment. 
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Article 13.- Mesa Municipal del Turisme 

Es tindria que matisar l’expressió “b) optimitzar els recursos” indicant a quin recursos 

fa referència; recursos turístics, econòmics o d’altres. 

 

Article 24.- Dispenses 

Estableix, de manera excepcional la possibilitat de dispensar, prèvia tramitació del 

corresponent expedient, del compliment d’alguns dels requisits establerts normativa i/o 

reglamentàriament. Aquest és un dels articles de l’esborrany que incideix amb més 

intensitat a l’àmbit local, especialment pel que suposa la dispensa de qualsevol dels 

paràmetres que fossin d’aplicació (ap. 3) mecanisme que en definitiva, permet ignorar 

tots els paràmetres continguts a la normativa local. Demanem la seva supressió o la 

seva reformulació prèvia negociació amb la nostra federació. 

 

Article 44.- Classificació i categories (establimen ts turisme rural) 

Estableix la possibilitat de incloure annexos i construccions que es trobin a la mateixa 

parcel·la amb ús originari distint del residencial i que es podran destinar a qualsevol 

tipus d’ús. Demanem que es contempli la intervenció de l’ajuntament mitjançant 

l’emissió d’informe vinculant i la monetarització del nou aprofitament. 

També s’elimina la avaluació d’impacte ambiental i la declaració d’interès general. En 

relació a aquesta declaració, i els usos que s’autoritzin al sòl rústic, no s’indica quina 

serà la compensació per a l’ajuntament derivada del canvi d’ús o establiment o 

modernització d’infraestructures i establiments turístics. Seria desitjable que constés 

expressament la forma en que el nou aprofitament beneficiarà a l’ajuntament.  

 

Article 64 .- Oficines de Turisme 

Estableix la possible adhesió de les oficines de turisme municipal a les xarxes insulars. 

Es tindrà que explicar quins seran els efectes pels ajuntaments. 

 

Article 74.- Declaracions interès turístic 

S’haurien de delimitar clarament l’àmbit competencial dels municipis a l’hora de 

declarar l’interès turístic de la inversió. 

 

Article 78.- Reconversió, rehabilitació i canvi d’u s de les zones saturades o 

madures 

Estableix la possibilitat de que, en establiments turístics amb elements que justifiquin 

la seva inviabilitat turística i econòmica per la seva notòria obsolescència, situats a 

zones no predominantment turístiques o en aquelles situacions en que es valori la 



CONSELL EXECUTIU ORDINARI 
 Palma, 22 de desembre de 2011 
 (Acta aprovada dia 09/03/2012) 

 11 

racionalitat del planejament urbanístic es podrà instar el canvi d’ús mitjançant la 

tramitació de l’oportú expedient administratiu. Es demana la intervenció de 

l’ajuntament mitjançant l’emissió d’un informe de caire vinculant. 

També indica que en tots els casos de canvi d’us el promotor abonarà a l’administració 

turística un 5% del pressupost d’execució. Aquesta administració apareix definida a 

l’article 3 com “els òrgans o entitats de naturalesa pública amb competències sobre 

turisme, activitat turística o recursos turístics”. Demanem que la quantitat s’aboni a 

l’ajuntament no a l’administració turística. 

Estableix per als edificis en situació d’inadequació conforme a la Llei 8/1988, d’1 de 

juny, d’edificis fora d’ordenació, en que no resulti viable la rehabilitació integral de 

l’edifici la possibilitat de  demolir i tornar a construir amb els mateixos paràmetres. 

Demanem un tractament idèntic al descrit per als casos anteriors 

 

Article 83.- Millora i ampliació dels establiments (dins el capítol III, Plans de 

millora de les infraestructures i establiments turí stics) 

Permet que les sol·licituds de modernització d’establiments turístics existents en sòl 

rústic o urbà que tinguin per objecte la millora o modernització de les instal·lacions 

quedin excloses dels paràmetres del plantejament territorial, urbanístic i turístic 

sempre que tinguin per objecte potenciar la desestacionalització permetent la 

reordenació i la reubicació de volums. 

Es permet demolir i reconstruir establiments ajustant-se a la legalitat vigent. De la 

mateixa forma permet aquestes actuacions en edificis referits a la Llei 8/1988, d’1 de 

juny, d’edificis fora d’ordenació. 

D’acord amb la redacció de l’esborrany el promotor abonarà a “l’administració turística 

competent“ un 5% del pressupost d’execució. Demanem que la quantitat s’aboni a 

l’ajuntament no a l’administració turística. Recordem que en la redacció de la Llei 

4/2010 – llei de mesures urgents per a l’impuls de la inversió- es destina el 5% 

integrament als ajuntaments (article 17)  

L’article també permet que el Consell de Govern de les Illes Balears pugui aprovar les 

actuacions anteriors que puguin suposar un increment entre el 10% i el 40% de 

l’edificabilitat i ocupació sempre que vagin destinades a l’obertura d’establiments 

turístics de categoria no inferior a 5 estrelles i que resultin d’un projecte de notòria 

singularitat al estar elaborats per arquitectes de reputació internacional. 

Demanem la participació municipal mitjançant l’emissió d’un informe vinculant i la 

compensació i/o monetarització derivada de la incorporació en termes de legalitat al 

planejament.  
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Així mateix, l’apartat 7 contempla l’increment del 10% en edificabilitat i ocupació per a 

nous establiments turístics. Tampoc es contempla cap tipus de compensació per a 

l’ajuntament, que de la mateixa manera demanem. 

 

Article 92.- Gestió de les places resultants dels e stabliments donats de baixa 

definitives 

Demanem la participació de la FELIB o de l’ajuntament afectat en l’organisme de 

gestió de places a l’hora de inscriure el nou establiment . 

Demanem la intervenció de l’ajuntament especialment en els casos de c), e), f) g) que 

apareixen com exempcions a la norma general. 

 

Article 93.- Tractament de la borsa de places, dest í dels fons recaptats 

Es precisa la participació dels ajuntaments per determinar els projectes finançats amb 

baixes d’establiments als seus municipis donat que les actuacions són de competència 

municipal. 

 

El senyor Marí clarifica que, fins el moment, qualsevol activitat al sòl rústic que 

necessiti la declaració d’interès general, l’ajuntament tenia dret a cobrar el 10 per cent 

d’aprofitament atípic, que representava un ingrés molt important pels consistoris, 

malgrat molts ajuntaments no ho tinguessin en compte. 

El senyor Jaume comenta que malgrat no existeix un reglament que desenvolupi la 

Llei del Sòl, qualsevol ús a sòl rústic es pot sol·licitar aquest 10 per cent, que es 

quantifica sobre el valor del negoci. Comunica que l’ajuntament de Llucmajor ha 

guanyat, davant el Tribunal Superior de Justícia, dues sentències a hotels i un camp 

de golf, i que aquestes són amb caire retroactiu. Farà arribar la sentència guanyada 

per tal de crear jurisprudència.  

 

Després d’un seguit d’intervencions i aclariments, s’acorda presentar les al·legacions 

que es considerin pertinents. 

 

7.2 SOIB: 

El president informa que a arrel de la reunió mantinguda el passat 16 de desembre amb 

la senyora Francesca Ramis Pons, Directora del Servei d’Ocupació de les Illes Balears 

(SOIB), tots els ajuntaments que no tinguin oficina del SOIB, podran segellar la targeta 

d’atur als residents del municipi. 
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7.3 CONSEJO TERRITORIAL DE LA FEMP: 

El president informa que el passat 14 de desembre assistí al Consejo Territorial de la 

FEMP on es tractà el tema de la participació dels ingressos de l’Estat (PIE). Informa que 

aquests pagaments, referent als anys 2008, 2009 i 2010 es podran realitzar durant 10 

anys, i que en quan al 2011, no es pot concretar fins que no s’hagin aprovat els 

pressuposts de l’Estat pel 2012, però que la FEMP en tindrà esment.  

 

7.4 VISITA DE LA DIRECTORA GENERAL DE PLANIFICACIÓ,  INSPECCIÓ I 

INFRAESTRUCTURES EDUCATIVES DE LA CONSELLERIA D’EDU CACIÓ, 

CULTURA I UNIVERSITATS DEL GOVERN DE LES ILLES BALE ARS: 

El president exposa que a arrel de tot un seguit de reunions amb la senyora Maria de la 

Mercé Celeste Palmero, Directora General de Planificació, Inspecció i Infraestructures 

educatives, i amb la senyora Maria de Lluc Albertí Vicens, Directora de l’Institut per a 

l’Educació de la Primera Infància (IEPI), s’explicarà quina és la situació actual de les 

escoletes de 0-3 anys, i de quina manera es pot recolzar la tasca feta des dels 

consistoris per part de la conselleria d’Educació, Cultura i Universitats. Els dóna la 

benvinguda. 

Pren la paraula la senyora Celeste que excusa l’absència del senyor Rafel Àngel Bosch 

i Sans, conseller d’Educació, Cultura i Universitats, per motius d’agenda. Tot seguit 

explica que en quant a escoletes de 0-3 anys hi ha una problemàtica important, i les 

restriccions de l’any 2011 han provocat que els diners destinats a la convocatòria de les 

ajudes, que no estava realitzada en temps ni forma, es destinessin a altres partides. 

Exposa que per subsanar l’any 2011 s’ha pensat treure, durant el primer trimestre de 

l’any 2012, unes ajudes de sosteniment aplicables a totes aquelles escoletes municipals 

que estaven en funcionament durant l’any 2011, i cap el 2013 treure les del 2012, 

perquè actualment no es pot fer front a dos anys. Continua explicant que el compromís 

assumit per l’anterior equip de govern, de dotar de 4.000 euros per unitat, no es podrà 

assumir i s’hauran de buscar alternatives per alleujar càrregues als ajuntaments. 

Exposa que la senyora Albertí ha revisat les lleis referents a aquesta qüestió, observant 

que la normativa de les Illes Balears és summament restrictiva en molts d’aspectes, per 

damunt del conveni signat amb l’Estat. Així que es redactarà un nou Decret obrint totes 

les possibilitats i eliminant restriccions, comentant que la primera acció  és augmentar 

les ràtio, adaptant-lo al conveni signat per l’Estat, més un 10 per cent que permet la 

LOE en cas de necessitat d’escolarització. Segueix explicant que a més no s’haurà de 

demanar un permís especial per augmentar les ràtios dins la legalitat, així com sí 

s’havia de fer fins ara.  
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Exposa que també s’haurien de revisar els perfils professionals, recalcant que la LOE  

estableix aquest període com educatiu i no assistencial. Però que tal vegada es podrien 

reestructurar els recursos del Govern amb l’atenció primarenca, per tal que els 

ajuntaments també en poguessin fer ús. Recalca que s’han d’unificar esforços, i es 

planteja la possibilitat de mancomunar la figura del director entre diverses escoletes 

d’un mateix municipi, o entre municipis petits.  

El senyor Botella demana quan es preveu que es puguin realitzar aquestes 

modificacions. 

La senyora Celeste explica que tot decret necessita 3 ó 4 mesos. Tot i així, si algun 

municipi ha sol·licitat una modificació de ràtio s’ha aprovat, sempre que estigui dins la 

legalitat.  

El senyor Jover demana si aquells municipis que no tingueren escoleta oberta durant 

l’any 2011 no podran disposar de subvenció per l’any 2012, i fa un resum de la situació 

del municipi d’Estellencs. 

La senyora Celeste contesta que l’ajuda de sosteniment per l’any 2012 es rebrà a 

principis 2013, i recalca que per casos concrets es pot sol·licitar una cita amb la senyora 

Albertí i s’intentarà cercar la millor alternativa . 

El senyor Vidal demana si la valoració per unitat de la conselleria d’Educació, Cultura i 

Universitats als ajuntaments minvarà. 

La senyora Celeste informa que sí minvarà amb una reducció important. 

El senyor Salas planteja la possibilitat d’una ajuda marc per aquells municipis que, per 

varis motius, no podran aconseguir els mínims de la LOE.  

La senyora Celeste exposa que entén la situació dels municipis més petits, que es 

podrà estudiar la situació sempre dins el marc de la legalitat. 

El president exposa que tal vegada es pot fer la proposta a la FEMP per tal de poder 

tractar aquest tema. 

La senyora Albertí informa que ella disposa de tota la normativa de centres incomplets 

de les altres comunitats autònomes. 

El senyor Verd recalca que també s’ha de tenir en compte que hi ha municipis que 

disposen de places lliures i que municipis propers en poden disposar. 

La senyora Celeste contesta que s’ha d’intentar donar el màxim servei a les famílies, i 

que tots volem que els nostres infants estiguin el més proper possible dels familiars i per 

tant, en el propi municipi.  

El senyor Verd demana si hi ha alguna previsió de pagament referent a la subvenció de 

la construcció de les escoletes. 
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La senyora Celeste contesta que és conscient del pagament pendent, que prové d’un 

conveni amb l’Estat, i que la partida serà tal i com es va dir, però que està pendent del 

Govern de l’Estat.  

El senyor Verd aprofita per demanar si la conselleria té algun tipus d’assegurança en 

quan a contingut i continent de l’edifici. 

La senyora Celeste comenta que estudiarà la situació i estiran en contacte. Dóna les 

gràcies. 

El president agraeix la visita i queda a la seva disposició. 

 

8. PRECS I PREGUNTES 

El senyor Jover informa que el passat 16 de desembre assistí a la reunió del 

Subcomitè d’Autoritzacions ambientals integrades de la comissió de Medi 

Ambient de les Illes Balears, on es presentà un esborrany de delegació de 

competències del Ple de la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears en el 

seu President, per tal d’agilitzar les tramitacions de la Comissió de Medi 

Ambient. Explica que no es preveu eliminar el subcomitè sinó agilitzar la 

tramitació, sempre depenent del projecte i de l’impacte ambiental d’aquest.  

El senyor Vidal comenta que els municipis ja han delegat el seu vot amb el 

representant de la Felib, però que si algun projecte afecte a un municipi concret, 

aquest representant del municipi hauria de poder assistir i tenir veu.  

El senyor Jover respon que en cap cas la decisió recau únicament amb el 

President, sinó que també en l’equip tècnic, que ha de seguir fent l’informe 

pertinent.  

El senyor Vidal comenta que així i tot, en nom de l’ajuntament ha estat en contra 

de l’informe elaborat per l’equip tècnic de la comissió, i que, malgrat és conscient 

que aquest tràmit s’ha d’agilitzar, aquest és l’únic moment on es pot defensar un 

projecte en representació d’un ajuntament, i s’ha d’anar alerta a perdre aquesta 

oportunitat. 

El senyor Jover exposa que el departament de Medi Ambient farà arribar als 

ajuntaments tota aquesta informació. 

 

El president informa que a la sortida es brindarà amb una copa de cava per 

celebrar les festes.  
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Sense més assumptes a tractar, el president dóna per finalitzada la reunió del 

Consell Executiu. 

 

 

El secretari general    Vist i plau 

                                                                El president    
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